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Zavyazkina Violetta Valerievna, 

Asmanov Ivan Alekseevich, 

Roshchin Alexander Ivanovich

 
Abstract. The article examines the problem of municipal solid waste (MSW) management in Russia in comparison 

with foreign experience in Europe, the USA and Canada. The key shortcomings of the Russian waste management system are 
analyzed, including low recycling rates, lack of effective separate collection and a weak regulatory framework. Particular 
attention is paid to successful foreign practices, such as: extended producer responsibility (EPR), the pay-as-you-throw system 
(PAYT), a ban on the disposal of recyclable waste (EU), the use of modern technologies (container fullness sensors, logistics 
optimization). 

Measures are proposed to improve Russian legislation and infrastructure in the field of MSW management, 
including the introduction of economic incentives, modernization of the waste collection and recycling system, as well as 
strengthening control over the implementation of environmental standards. 

Keywords: MSW, waste management, recycling, separate collection, legislation, ecology, foreign experience, 
fullness sensors, routing 

Аннотация. В статье рассматривается проблема обращения с твердыми коммунальными отходами 
(ТКО) в России в сравнении с зарубежным опытом стран Европы, США и Канады. Анализируются ключевые 
недостатки российской системы управления отходами, включая низкий уровень переработки, отсутствие 
эффективного раздельного сбора и слабую нормативно-правовую базу. Особое внимание уделено успешным 
зарубежным практикам, таким как: расширенная ответственность производителя (РОП), система «плати по 
мере выброса» (PAYT), запрет на захоронение перерабатываемых отходов (ЕС), использование современных 
технологий (датчики заполнения контейнеров, оптимизация логистики). 

Предложены меры по совершенствованию российского законодательства и инфраструктуры в сфере 
обращения с ТКО, включая внедрение экономических стимулов, модернизацию системы сбора и переработки 
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отходов, а также усиление контроля за исполнением экологических норм. 
Ключевые слова: ТКО, управление отходами, переработка, раздельный сбор, законодательство, экология, 

зарубежный опыт, датчики наполненности, маршрутизация 
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Smoliarchuk Vladimir

 
Abstract. The article is devoted to a comparative analysis of optimization strategies for production processes in 

different countries. Key approaches and technologies such as digital twins, robotics, lean technologies, and their impact on 
reducing costs, increasing productivity, and improving product quality are explored. Differences in the strategies applied in 
Europe, North America, and Asia are examined, and factors influencing the successful implementation of innovative solutions 
are identified. Based on the analysis, recommendations are provided for integrating advanced technologies into manufacturing 
systems to enhance their efficiency and competitiveness in a global economy. 

Keywords: optimization, manufacturing processes, digital twins, robotics, lean technologies, innovations. 
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Sulimin Vladimir Vlasovich,  

Abstract. The article analyses the potential of blockchain technologies to ensure end-to-end traceability of organic 
products along the “farm-to-fork” supply chain. The research aims to systematise European experience with decentralised 
platforms, evaluate their impact on consumer trust and operational efficiency, and identify prerequisites and barriers to 
scaling such solutions in the Russian Federation. The methodology comprises a comparative legal analysis of 
EU Regulations 2018/848 and 2016/679, case studies of six pilot projects (Italy, Germany, the Netherlands, France, 
Hungary, and Bulgaria), an expert survey of thirty Russian producers, and an econometric cost model contrasting private 
and public blockchains. Findings reveal that in the EU, blockchain lowers third-party audit costs by 23 percent, accelerates 
product recalls by 48 hours and raises the selling price of organic goods by an average of 7 percent. In Russia, major 
constraints include fragmented IT infrastructure, skill shortages and legal ambiguity regarding electronic ledgers. A three-tier 
implementation model is proposed: a state-run trusted-certificate platform, industry consortia and farmer co-operatives. The 
practical contribution is an integration roadmap linking blockchain to the “GIS-Organica” system, while the scientific novelty 
lies in quantifying credit-risk discounts resulting from verified product provenance. 

Keywords: blockchain, organic product, traceability, EU, Russia, certification, trust 
Аннотация. Статья посвящена анализу возможностей применения блокчейн-технологий для обеспечения 

сквозной прослеживаемости органической продукции в цепочках поставок «ферма – стол». Цель исследования — 
систематизировать европейский опыт внедрения децентрализованных платформ, оценить их влияние на доверие 
потребителей и операционную эффективность, а также определить предпосылки и барьеры тиражирования 
решений в Российской Федерации. Методология включает сравнительно-правовой анализ регламентов ЕС 2018/848 
и ЕС 2016/679, кейс-стади шести пилотных проектов (Италия, Германия, Нидерланды, Франция, 
Венгрия, Болгария), экспертный опрос тридцати российских производителей, а также экономико-математическое 
моделирование затрат на внедрение приватных и публичных блокчейнов. Результаты показывают, что в ЕС 
блокчейн снижает стоимость независимого аудита на 23 %, ускоряет отзыв партии на 48 часов и повышает цену 
реализации органической продукции в среднем на 7 %. Для России выявлены ключевые ограничения — 
разрозненность ИТ-инфраструктуры, недостаток компетенций и правовая неопределённость статуса 
электронных записей. Предложена трёхуровневая модель внедрения: государственная платформа доверенных 
сертификатов, индустриальные консорциумы и фермерские кооперативы. Практическая значимость работы 
заключается в дорожной карте интеграции блокчейна с системой «ГИС-Органика». Научная новизна — 
в количественной оценке эффекта от дисконтирования кредитных рисков при подтверждённом происхождении 
продукции. 

Ключевые слова: блокчейн, органическая продукция, прослеживаемость, ЕС, Россия, сертификация, 
доверие 
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Akulinina Darya Aleksandrovna

Mertsalova Tatyana Sergeevna

Abstract. Hypertension (arterial hypertension) is a multifactorial disease in the development of which genetic factors 
play a significant role. Studies show that the heritability of hypertension is approximately 30-50%. The risk of developing 
hypertension increases 2-4 times if the disease is present in first-degree relatives. Hypertension is usually caused by a 
combination of many genetic variants with a small individual effect. Genome-wide association studies (GWAS) have 
identified more than 800 genetic variants associated with the risk of hypertension. In connection with the above, the influence 
of genes on the predisposition to arterial hypertension. 

Keywords: arterial hypertension, predisposition, influence of genes, genetics. 
Аннотация. Гипертония (артериальная гипертензия) является многофакторным заболеванием, в 

развитии которого генетические факторы играют значительную роль. Исследования показывают, что 
наследуемость гипертонии составляет примерно 30-50%. Риск развития гипертонии увеличивается в 2-4 раза при 
наличии заболевания у родственников первой степени родства. Гипертония обычно вызывается комбинацией 
множества генетических вариантов с небольшим индивидуальным эффектом. Полногеномные исследования 
ассоциаций (GWAS) выявили более 800 генетических вариантов, связанных с риском гипертонии. В связи с 
вышеизложенным влияние генов на предрасположенность к артериальной гипертонии. 

Ключевые слова: артериальная гипертония, предрасположенность, влияние генов, генетика. 
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Shchetinina Nadezhda Alexandrovna 

Markosyan Zarui Samvelovna 

Chernykh Ekaterina Alekseevna 

Аннотация. Понимание потенциальных демографических прогнозов в жизни населения выступает в 
качестве движущей силы анализа населения, и его польза не вызывает никаких сомнений. Будущие модели 
рождаемости являются ключевыми данными для оценки будущей численности населения, но они окружены 
существенной неопределенностью и расходящимися методологиями оценки и прогнозирования, что приводит к 
важным различиям в глобальных демографических прогнозах. Изменение численности населения и возрастной 
структуры может иметь глубокие экономические, социальные и геополитические последствия во многих странах. 

Ключевые слова: демография, народонаселение, прогноз, рождаемость, продолжительность жизни. 
Abstract. Understanding potential demographic projections in a population's life is the driving force behind 

population analysis, and its usefulness is beyond doubt. Future fertility patterns are key inputs to estimating future 
population sizes, but they are surrounded by substantial uncertainty and diverging estimation and projection methodologies, 
leading to important differences in global population projections. Changes in population size and age structure can have 
profound economic, social, and geopolitical implications for many countries. 

Keywords: demography, population, forecast, birth rate, life expectancy. 
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Tishkin, Vladimir Vladimirovich  

Toygambayev Serik Kokibaevich

 
Abstract. Currently, fuel costs reach 50% of the cost of agricultural production, therefore, improving the power supply 

system for tractor diesels to run on cheaper fuel-natural gas-is one of the ways to increase the efficiency of the machine and 
tractor fleet in agriculture. One of the effective ways to curb the growth of motor fuel costs is the conversion of agricultural 
machinery to natural gas. This article presents the results of calculations of the pressure in the fuel supply system of the 
engine, when switching the engine to a gas – diesel fuel supply mode. 

Keywords: fuel system; gas; engine; diesel fuel; gas density; working chamber. 
Аннотация. В настоящее время расходы на топливо достигают 50% в себестоимости производства 

сельскохозяйственной продукции, поэтому совершенствование системы питание тракторных дизелей для работы 
на более дешевом топливе-природном газе-является одним из направлений повышении эффективности работы 
машинно-тракторного парка в сельском хозяйстве. Одним из эффективных путей сдерживания роста затрат на 
моторное топливо является перевод сельскохозяйственной техники на природный газ.  В данной статье 
представлены результаты расчетов давления в системе топливоподачи двигателя, при переводе работы двигателя 
на газо – дизельный режим подачи топлива. 

Ключевые слова: топливная система; газ; двигатель; дизельное топливо; плотность газа; рабочая камера. 
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Artamonov Danila Mikhailovich

Grigoryeva Svetlana Yuryevna 

Belov Pavel Sergeevich 

Brovchenko Olga Aleksandrovna 

 
Abstract. The study is devoted to the assessment of vibration loads at the operator's workplace of a 2A622F4 

horizontal boring machine under real production conditions. Using three-component piezoelectric accelerometers and spectral 
analysis, it was found that equivalent vibration acceleration levels near the spindle unit and under the operator's feet exceed 
sanitary standards by 150–153%. Based on the obtained spectral characteristics (16–63 Hz), priority frequencies for vibration 
protection measures were identified. The proposed set of technical and organizational measures — equipment vibration 
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isolation, unit balancing, optimization of cutting modes, and scheduled breaks — allows reducing vibration to acceptable 
values, which will improve labor safety and extend the service life of the machine.  

Keywords: vibration; horizontal boring machine; spectral analysis; vibration isolation; sanitary and hygienic 
standards; industrial safety. 

Аннотация. Исследование посвящено оценке вибрационных нагрузок на рабочем месте оператора 
горизонтально-расточного станка 2А622Ф4 в условиях реального производственного процесса. С использованием 
трёхкомпонентных пьезоэлектрических акселерометров и спектрального анализа установлено, что эквивалентные 
уровни виброускорения возле шпиндельного узла и под ногами оператора превышают санитарные нормы на 150–
153 %. На основе полученных спектральных характеристик (16–63 Гц) выделены приоритетные частоты для 
виброзащитных мероприятий. Предложенный набор технических и организационных мер — виброизоляция 
оборудования, балансировка узлов, оптимизация режимов резания и регламентированные перерывы — позволяет 
снизить вибрацию до допустимых значений, что повысит безопасность труда и продлит срок службы станка. 

Ключевые слова: вибрация; горизонтально-расточный станок; спектральный анализ; виброизоляция; 
санитарно-гигиенические нормы; производственная безопасность. 
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Bashlykov Nikita Vyacheslavovich  

Toygambayev Serik Kokibaevich

Abstract. The greatest technical and economic effect from the use of polycarbonate coatings can be expected if coatings with high 
antifriction, physico-mechanical, adhesive and other properties are used. In this regard, work on studying the properties of polycarbonate 
coatings in relation to the repair of machinery and, especially, a comprehensive study of the properties of coatings obtained using the latest 
methods and technology is of particular importance. This article discusses various ways to use polymer coatings when restoring the operability 
of machine parts. 

Keywords: polymers; metal alloys; sliding bearing; anti-friction materials; friction units. 
Аннотация. Наибольший технический и экономический эффект от применения поликарбонатных 

покрытий можно ожидать при условии использования покрытий, обладающих высокими антифрикционными, 
физико- механически-ми, адгезионными и другими свойствами. В связи с этим особое значение приобретают 
работы по изучению свойств поликарбонатных покрытий применительно к ремонту машин и, особенно, 
всестороннее исследование свойств покрытий, полученных при использовании новейших методов и технологии. В 
данной статье рассмотрены различные моменты по использованию полимерных покрытии при восстановлении 
работоспособности деталей машин. 

Ключевые слова: полимеры; металлические сплавы; подшипник скольжения; антифрикционные материалы; 
узлы трения. 
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Drovovozova Ekaterina Evgenevna 

Abstract. The article presents the results of using universal tooling of lathes for milling operations. 
Keywords: turning machine, chuck, milling processing center, technological equipment, detail, accuracy, cost. 
Аннотация. В статье представлены результаты использования универсальной оснастки токарных станков 

для фрезерных работ. 
Ключевые слова: токарный станок, патрон, фрезерный обрабатывающий центр, технологическая 

оснастка, деталь, точность, себестоимость. 
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Sinitsyna Kristina Sergeevna 
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Abstract. The article considered the concept of industrial noise, presented noise control methods. An engineering 
and technical method was selected and the use of a combined type acoustic screen was considered. The design features of the 
screens are described. 

Keywords: industrial noise, noise control methods, acoustic screens, engineering and technical method, combined 
type. 

Аннотация. В статье было рассмотрено понятие производственный шум, представлены методы борьбы 
с шумом. Был выбран инженерно-технический метод и рассмотрено применение акустического экрана 
комбинированного типа. Описаны конструкционные особенности экранов. 

Ключевые слова: промышленный шум, методы борьбы с шумом, акустические экраны, инженерно-
технический метод, комбинированный тип. 
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